
5. 9. 2001

Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Dočasné přidělení zaměstnance k jinému
zaměstnavateli
Jednou z forem dočasných změn obsahu pracovní smlouvy je dočasné přidělení zaměstnance k
výkonu práce k jinému zaměstnavateli podle § 38 odst. 4 zákoníku práce. Institut dočasného
přidělení zaměstnance k jinému zaměstnavateli může zaměstnavatelům pomoci překlenout dočasný
problém nedostatku práce na pracovišti. Celá „transakce“ tedy stojí na dvou dohodách.

Jednou z forem dočasných změn obsahu pracovní smlouvy je dočasné přidělení zaměstnance k
výkonu práce k jinému zaměstnavateli podle § 38 odst. 4 zákoníku práce. Institut dočasného
přidělení zaměstnance k jinému zaměstnavateli může zaměstnavatelům pomoci překlenout dočasný
problém nedostatku práce na pracovišti. Celá „transakce“ tedy stojí na dvou dohodách. První z nich
je dohoda mezi zaměstnavateli, kteří dočasné přidělení zaměstnanců jednoho zaměstnavatele k
druhému podrobně dohodnou, nejčastěji se bude jednat o dohodu o vzájemné výpomoci realizované
formou dočasného přidělení zaměstnanců jednoho zaměstnavatele k druhému. Obsahem této dohody
by měla být ujednání o počtu zaměstnanců, době, po kterou budou k druhému zaměstnavateli
přiděleni, ujednání vymezující práci, na kterou budou zaměstnanci přiděleni a úplata (úhrada
příslušné části mzdy zaměstnance, část pojistného na zdravotní pojištění, sociální zabezpečení a
příspěvku na státní politiku zaměstnanosti), kterou zaměstnavatel dostane od osoby, k níž budou
zaměstnanci přiděleni (mzdu vyplácí „původní“ zaměstnavatel, viz. níže).

Druhou dohodou je dohoda mezi zaměstnavatelem a jeho zaměstnancem o dočasném přidělení
zaměstnance k výkonu práce k jinému zaměstnavateli. Dočasné přidělení zaměstnance k výkonu
práce k jinému zaměstnavateli právně nevzniká na základě dohody mezi zaměstnavateli, ale právě na
základě dohody o dočasném přidělení mezi zaměstnavatelem a jeho zaměstnancem. Zaměstnavatel
tedy nemůže jednostranně přidělit svého zaměstnance k jinému zaměstnavateli, k tomuto je třeba
souhlasu zaměstnance sjednáním písemné dohody. V dohodě musí být uveden název právnické osoby
nebo jméno a příjmení fyzické osoby, k níž se zaměstnanec přiděluje, den, kdy dočasné přidělení
vznikne, druh a místo výkonu práce a doba, na kterou se dočasné přidělení sjednává. V důsledku
dohody o dočasném přidělení tak dochází ke změně pracovněprávního poměru, může tak dojít ke
změně druhu práce, místa výkonu práce, rozsahu výkonu práce, pracovní doby aj.

Po dobu dočasného přidělení zaměstnance k výkonu práce k jinému zaměstnavateli ukládá
zaměstnanci jménem zaměstnavatele, který zaměstnance dočasně přidělil, pracovní úkoly,
organizuje, řídí a kontroluje jeho práci, dává mu k tomu účelu pokyny, vytváří příznivé pracovní
podmínky a zajišťuje bezpečnost a ochranu zdraví při práci zaměstnavatel, ke kterému byl
zaměstnanec dočasně přidělen. Tento zaměstnavatel však nemůže vůči dočasně přidělenému
zaměstnanci činit právní úkony jménem zaměstnavatele, který zaměstnance dočasně přidělil. Po
dobu dočasného přidělení poskytuje zaměstnanci mzdu, popřípadě též náhradu cestovních výdajů
zaměstnavatel, který zaměstnance dočasně přidělil.
Jestliže zaměstnavatel, který zaměstnance dočasně přidělil k výkonu práce k jinému zaměstnavateli,
uhradil zaměstnanci škodu, která mu vznikla při plnění pracovních úkolů nebo v přímé souvislosti s
ním u zaměstnavatele, ke kterému byl dočasně přidělen, má nárok na náhradu vůči tomuto
zaměstnavateli, pokud se „původní“ zaměstnavatel s touto osobou nedohodne jinak.
Dočasné přidělení končí zpravidla uplynutím doby, na kterou bylo sjednáno. Před uplynutím této
doby končí dočasné přidělení dohodou účastníků pracovního poměru, popřípadě uplynutím doby



deseti pracovních dnů ode dne, kdy byl projev vůle účastníka o skončení dočasného přidělení
druhému účastníku oznámen.
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